
 

4. januar 2019 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

1. Hvor mange og hvem i Sydgrønlands UNESCO regioner, samt i buffer zonerne har mineral 
forundersøgelses rettigheder?  

2. Hvor mange med forundersøgelses rettigheder, ender med at søge om udvindings 
koncessiorner?  

3. Hvordan og hvem i direktoratet har sagsbehandling på forundersøgelses rettighederne, 
og om der kendskab til, at der arbejdes seriøst på forundersøgelserne? 

4. Hvis der bliver ansøgt om at udvide forundersøgelses perioden, hvilke ting bliver der så 
vurderet / evalueret? 

5. Hvis én med en forundersøgelses rettighed, ikke har benyttet lejligheden dertil, eller end 
ikke har bekræftet planer derom, samt end ikke lever op til opfølgnings kravet derom, og 
hvis der søges om udvidelse af forundersøgelses perioden, hvilke ting ligges der så til 
grundlag, når der bevilges en udvidelse af forundersøgelses perioden? 

6. Hvor stor en indbetaling fik Landskassen i perioden fra 2015 til 2018, for 
forundersøgelses rettighederne i de Sydgrønlandske UNESCO regioner samt i buffer 
zonerne. 

7. Har Naalakkersuisut andre relevante informationer omkring de Sydgrønlandske UNESCO 
regioner 
 

(Medlem af Inatsisartut Stine Egede, Inuit Ataqatigiit) 
 
Begrundelse: 
I sommeren 2017 optog og tilføjede UNESCO fem steder i Kommune Kujalleq i deres verdensarv protokol. 

Det er der store forventninger til, da det endelig blev bekræftet. Forud har der ligget flere års arbejde bag. 

 

Det er også kendt, at Kommune Kujalleq er blandt de interessante steder for dem, der har mineral 

efterforskning for øje. 

Det interessante og springende punkt i denne sag er, hvor står Naalakkersuisut, for de forundersøgelses 

bevillinger, der ligger i verdensarv områderne, samt den zone (bufferzone) der ligger mellem verdensarv 

områderne. Får dem, med en forundersøgelses bevilling, men som hidtil ikke har været aktive, får de deres 

forlængelses ansøgning godkendt? 

Jeg ønsker mine spørgsmål bliver besvaret indenfor 10 arbejdsdage. 


